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شهرک روی باید هرچه زودتر جا به جا شود

سلطه ی    شلختگی

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست در زنجان : 

خط تولید کبالت  از  پسماند روی در زنجان راه اندازی شد
با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت؛

نقد، کار منتقدان است
رضاچایچیدرششمیننشستشعرخوانش

در دفاتر خدمات قضایی چه می گذرد؟
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خط تولید کبالت از پسماند روی در زنجان راه اندازی شد

افتتاح  واحدهای نهضت ملی مسکن در زنجان، وعده ای که عملیاتی شد

دوبانده کردن  راه آهن زنجان، قزوین  ۱۰ هزار میلیارد ریال می خواهد

سبزهمیدان-  ما زنجانی ها اهل تعارف و تظاهریم و یک نیمچه 
خصلت خود برتر بینی هم داریم.همچنین اصرار زیاد به اعلان 
برتری نامتعارف با آنچه که هستیم و مصداق پز عالی و جیب 
خالی ایم. در روابط اجماعی و مهمانی های معمولی خودمان 
رفتارهایی را می بینیم که فیلم مهمان مامان به کارگردانی مرحوم 

مهرجویی را تداعی می کند .
 از عادات ما همین بس که برای یک پذیرایی ساده،  یک شب 
نشینی و... با پذیرای های متنوع غذا و دسر و انواع میوه و... 
خود را در زحمات فراوان فرو می بریم. هر چند از نظر مالی، 
صورت خود را  با سیلی سرخ نگه داشته ایم ولی همچنان با 

همان پز عالی و جیب خالی حفظ ظاهر می کنیم.
همین رفتار را مدیران استانی نیز در قبال مسئولین کشوری 
دارند. به طوری که برای یک حضور وزیر، وکیل و یا رییس 

جمهور، بیش از حد به نمایشِ داشته هایمان اصرار می کنیم.
در جلساتی که میهمان از مسئولان استانی است،در ارائه ی 
آمار و ارقام و پخش کلیپ  و... در تبلیغ عملکرد خود چنان 

زیاده وری می کنیم که کیفیت برنامه از بین می رود.
در بیشترمواقع نیز از عناوین دهن پرکنی مثل اولین و بزرگترین 
و تنهاترین درکشور و منطقه و جهان به کرات سواستفاده 

می کنیم.
در چنین شرایطی، مهمان و مقام کشوری، تصوری از زنجان 
غنی و بی نیاز در ذهنش نقش می بندد که ضرورتی به حمایت 

ندارد.
پس بهتر است در آستانه ي دومین سفر آقای رئیس جهمور به 
استان آنچه که هستیم را ارائه کنیم و در کوتاه ترین شکل ممکن 

خواسته های مان  را  مطرح کنیم.
 بهتر است مهمان را با افراد زیاد دوره نکنیم وذهنیت او را با 
پزهای  بی حاصل مان  منحرف نکنیم. بگذاریم آنچه نداریم را 
ببینند و شاید بشود در فضای معمولی ، حقیقت استان ما را 
بیشتر درک کنند و فهم واقعی از اوضاعی زنجان داشته باشند. 
در این شرایط  شاید بشود بودجه ها و خواسته های منطقی 
استان را طلب کرد و جاهایی هم که لازم باشد باید با اصرار و 
پافشاری  پیگیر نیاز های استان باشیم .آنچه که نیستیم را نشان 

ندهیم تا به آنچه  که نیاز داریم برسیم! 

سبزهمیدان- طرح توسعه شرکت شیشه بلور زنگان پارس با 
سرمایه گذاری هفت هزار و ۵00 میلیارد ریال روز جمعه با 
حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت در سلطانیه افتتاح شد.

مدیر کارخانه شیشه بلور زنگان پارس در آیین بهره برداری 
از طرح توسعه این مجموعه گفت: این واحد به عنوان تنها 
تولید کننده شیشه و بلورجات در استان زنجان علاوه بر تامین 
نیاز داخل، بخشی از محصولات خود را به کشورهای هدف 

صادر می کند.
محمد دودانگه افزود: واحد تولید شیشه و بلورجات با ظرفیت 
تولید سالانه 14 هزار تن در شهرستان سلطانیه احداث شده 
است و سرمایه گذاری صورت گرفته برای آن هفت هزار 
و ۵00 میلیارد ریال بوده که زمینه اشتغال برای 1۸0 نفر را در 

استان فراهم کرده است.

.و تا چشم کار می کند پارچه  های سیاه و پرچم های عزاست که 
پیوسته در اهتزازند، مگر در چه برهه ای از تاریخ واقع شده ایم 
که زیر آوار این همه عزا گرفتاریم! در کنار پرچم های عزا مظاهر 
مقاومت، معابر و میادین شهر را فتح کرده اند، تو گویی مدام در 
جبهه ی نبردیم و اندکی از خط مقدم عقب نمی آییم، تمام شهر، 
خط مقدم است و شهروندان به جای شهر در دل جنگ اند و 

در جغرافیای جبهه می زی اند!
طبیعی است در جامعه ی دینی و سنتی منویات و مناسک 
ماه ها که محرم  تمام  دارند ولی وقتی  مذهبی جایگاهی 
می شوند جایی برای دیگری باقی نمی ماند، بساط نشاط 
برچیده می می شود و بلندگوهای تبلیغاتی در یک کارکرد دو 
قطبی ساز، محور مقاومت مدنی را علیه خود بر می انگیزند. باید 
در مناسبات مذهبی آن هم با رویکردی معنوی و زیباشناسانه 
به تبلیغ جنبه  های اخلاقی دین پرداخت تا موجب دلزدگی 
عمومی نشود ولی به هر بهانه ای شهر را تبدیل به مسجد و 
پایگاه و پادگان کردن خطای استراتژیک است. این انکار سلایق 
گوناگونِ اکثریت مطلق، به هم ریختن اکولوژی شهر و نیز 
غیر طبیعی کردن جامعه ی پیچیده ی معاصر است، انکار نگاه 
زیباشناسانه ی امروز که درک بی واسطه ای از زیست شهروندان 
جهان دارد و بدیهی است که افراط بی رویه در امری، همه چیز 
را به ضد آن بر می انگیزد و در غایت امر به زوال آن می انجامد.
شهر برای زندگی زیباشناسانه ی شهروندان است و نباید شهر 
و زیبایی را از یکدیگر جدا کرد، روشن است که شهر به 
روزها و شب هایش زیباست و دریغا که ما از درک شهر با 
شاعرانه گی اش ناتوانیم و از ژرفای زندگی شهری بی خبریم، 
زیرا ما از جامعه ی شناسی شهر چیزی نمی دانیم و از این 
روست که آن را با میدان جنگ اشتباه گرفته و تمام بیلبوردها 
و فضاهای تبلیغاتی آن را در انحصار جریان جنگ بینانه قرار 

داده ایم.
هولدرلین می گوید انسان باید شاعرانه روی زمین زندگی کند 
و راز سعادت بشریت در همین نکته ی زیباشناسانه است ولی 
ما شهر را تهی از شاعرانگی نموده و فراموش کرده ایم بوطیقای 
شهر و رویکرد زیباشناسانه از میزان خشونت های خیابانی و 
از حجم نزاع و ناهنجاری های اجتماعی می کاهد و نیز از یاد 
برده ایم که تجلی هنر و نگاه زیباشاسانه  در حکم اکسیژنی 
است که نیاز اصلی ریه های آسیب دیده ی شهر و جامعه ی 

بحران زده ی امروز ایران است.
با بخشنامه و دستورات دیوانی نمی توان از وقوع جرایم در 
جامعه ی پر از تشویش و اضطراب امروز کاست. باید فضا 
را برای زیست زیباشناسانه فراهم کرد و از آلام جامعه ی در 
حال احتضار فروکاست. باید در یک فرایند بالنده جامعه را از 
حضیض احتضار بالا آورد و بر ارتقای کیفیت زندگی جمعی 
آن همت گماشت، لازمه ی چنین امری نگاه مدرن مدیریتی در 
اداره ی امور است. باید تحولات جهان را دید و برای تغییر خود 

به پا خاست و اوضاع اجتماعی را متحول نمود.
شهر بدون شهروند بی معناست و اهمیت شهر به شهروندان 
آن است، همان اصلی که در نزد دستگاه های به روز نشده ی 
ناکارآمد بهایی ندارد. آن هایی که نه درکی از جامعه شناسی 
شهر دارند، نه به حقوق شهروند واقف اند، نه اهمیت معماری 
و پیاده راه و... را در نهاد شهر می دانند نه بیلبوردهای شهری را 
برای امور فرهنگی، هنری و آموزشی به رسمیت می شناسند و 
نه به نامگذاری های فرهنگی، تاریخی وقعی می نهند. آن هایی 
که شهرنشینان غیر مدرن اند و با ذهنیت روستایی به اداره ی شهر 

می پردازند.

اداره ی شهر با ذهنیت روستایی

سبزهمیدان خط تمام ایرانی تولید کبالت از پسماند روی در 
زنجان روز شنبه با حضور »عباس علی آبادی« وزیر صنعت، 
معدن و تجارت در دور دوم سفر استانی رئیس جمهور 

بهره برداری شد.
به گزارش ایرنا، با راه اندازی این واحد صنعتی در شهرستان 
ایجرود، یک هزار تن محصول ورق کبالت در استان تولید 

می شود.
فعالیت این مجموعه برای 1۶0 نفر فرصت اشتغال ایجاد 

کرده است.
اجـرای این طـرح با حـمایت وزارت صـمت و صـندوق 
نـوآوری و شکـوفایی ریاسـت جمـهوری به ثمـر رسـیده 

است.
مدیر گروه صنعتی معدنی زرین در آیین افتتاح این مجموعه 
با بیان اینکه در صنعت روی سه نوع پسماند وجود دارد که 
شامل کیک سرد )نیکل(، کیک گرم )کبالت( و کیک قرمز 

سبزهمیدان- در دومین سفرابراهیم رئیسی به استان زنجان 
از هفت هزار و ۸۸۳ واحد مسکونی در قالب های مختلف 

بود بهره برداری شد.
 هر چند این حوزه با چالش هایی نیز مواجه است اما همت 
و تلاش دولتمردان و مسوولان استانی در راستای کاهش 

هرچه بیشتر موانع و اقدامات لازم و موثر است.
واگذاری  زنجانی  شهروندان  جدی  مطالبات  از  یکی 
واحدهای مربوط به نهضت ملی مسکن بود که در این 
ارتباط مسائل و مشکلات مانعی برای به سرانجام رسیدن 
وعده ها نشد و این مهم در دور دوم سفر استانی رئیس 
جمهور به همراه وزیر راه وشهر سازی در افتتاح پروژه های 

مسکن نمود یافت.
در این آیین یک هزار و 200 واحد مسکونی نهضت ملی 
مسکن در قالب زمین هایی ۹۹ ساله به متقاضیان واگذار شد.
در بخش خودمالکی و بخش خصوصی نیز یک هزار و 

سبزهمیدان- وزیر راه و شهرسازی با اعلام این که تکمیل 
مسیر دوم راه آهن زنجان - قزوین به 10 هزار میلیارد ریال 
اعتبار نیاز دارد، گفت که با تخصیص منابع و اعتبارهای مورد 

نیاز سال آینده این طرح به بهره برداری می رسد.
مهرداد بذرپاش روز شنـبه در دور دوم سـفر اسـتانی رییس 
دولت سـیزدهم به اسـتان زنجـان در جـریان بازدید از روند 
اجرایی پروژه دو خطه کردن راه آهن زنجان به قزوین، در 
جمع خبرنگاران، افزود که یکی از اولویت ها و برنامه های 
دولت سیزدهم تکمیل گذرگاه شرقی- غربی ریلی کشور 
با هدف افزایش ظرفیت آن است تا ظرفیت جابه جایی راه 
آهن کشور به دوبرابر افزایش یابد.وی به پروژه دو خطه 

سبزهمیدان-معاون رئیس جمهور و 
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
با تاکید بر اینکه شهرک روی زنجان 
باید هر چه زودتر جابه جا شود، ابراز 
امیدواری کرد که این مهم با همکاری 
دستگاه های متولی شکل مطلوب 

تری به خود گیرد.
به گزارش ایرنا، علی سلاجقه روز 
شنبه در دومین سفر استانی رئیس 
دولت سیزدهم به زنجان در بازدید از 
آخرین وضعیت شهرک روی افزود 
که مشکلات زیست محیطی این 
شهرک دغدغه ی زنجانی ها است و بر 
این اساس برای دومین بار از این مکان 

بازدید آنجا می گیرد.
روی  شهرک  که  کرد  اضافه  وی 
زنجان پسماندهای متعدد شیمیایی و 
خطرناکی را در خود جای داده است، 
در این میان باید فرآیندهای مربوط به 
ایزوله کردن و جدا سازی آن از منابع 
آب و خاک به نحو مطلوبی انجام 
شود، اما متاسفانه کار خاصی در این 

زمینه صورت نگرفته است.
سلاجقه با بیان اینکه در این بحث آلایندگی هوا وجود دارد 
و با پایش هایی که انجام گرفته تخلف هایی دیده شده است، 
گفت که سوله های مستقر در شهرک تعطیل نیستند و در 

یک فضای باز قرار گرفته اند.
این مسوول با بیان اینکه نمی توان پایش کاملی بر شهرک 
روی انجام داد، گفت که مسوولان شهرک باید سامانه پایش 

مخصوص هوا را به کار گیرند.

)لیچ( است، اظهار کرد: با استحصال فلز راهبردی کبالت، گام 
مهمی در صنعت روی برداشته شده است چرا که با تصفیه 

21۳ واحد مسکونی به مرحله بهره برداری رسید.
از مجموع این  خانه ها، 770 واحد مربوط به بخش نوسازی 
در بافت فرسوده و بازآفرینی شهری و چهار هزار واحد 
مسکونی نیز مربوط به بخش روستایی است که امروز به 

بهره برداری رسید.
در راستای طرح قانون جوانی جمعیت نیز در این طرح 
برای 700 متقاضی، زمین رایگان به مشمولان قانون جوانی 
جمعیت در زنجان واگذار شد و همچنین 10 هزار قطعه 

زمین روستایی آماده سازی و واگذار شد.
زنجاندرپروژهنهضتملیمسکنپیشرفتخوبیدارد
وزیر راه و شهرسازی به وضعیت نهضت ملی مسکن در 
استان زنجان اشاره کرد و گفت: زنجان در نهضت مسکن 

پیشرفت خوبی دارد.
مهرداد بذرباش روز شنبه در زنجان افزود: امروز با حضور 
رئیس جمهور در زنجان شاهد بهره برداری بیش از هفت 

کردن راه آهن زنجان - قزوین اشاره و بیان کرد که این طرح 
با هدف افزایش ظرفیت در دست ساخت است.

وزیر راه و شهرسازی اظهار کرد که مسیر ریلی زنجان به 
قزوین برای بخش بار و مسافر پرتردد است و در این راستا 
دو خطه کردن این راه آهن می تواند بخش بزرگی از نیاز 

شبکه ریلی کشور را در این حوزه تامین و مرتفع کند.
بذرپـاش با بیـان اینکه این خـط نیـاز به دو خـطه شـدن 
دارد و زیرسـازی 1۸0 کیـلومـتر از آن انجـام شده و بـرخی 
قسمت های روسازی نیز به پایان رسیده است، افزود که از 
10 ایستگاه کنونی در مسیر راه  آهن زنجان به قزوین، چهار 

ایستگاه زیرسازی شده است.

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست با بیان اینکه نگرانی 
مردم زنجان در خصوص معضل شهرک روی به حق 
است، تاکید کرد که مجموعه کارخانه های این مکان باید 
به گونه ای باشد که امکان پایش و اندازه گیری وجود داشته 
باشد.وی اظهار کرد که پسماندهای بر جای مانده در این 
شهرک با توجه به عناصر متعدد و به سبب نبود مدیریت 
جمع آوری آن در هنگام بارندگی به سمت زنجان رود 

پسماند و استحصال فلزات، آنچه از پسماند برجای می ماند 
هیچ آسیبی برای محیط زیست ندارد.

هزار و 100 واحد مسکونی هستیم.
به گفته وی عملیات آماده سازی و تحویل 10 هزار قطعه 
زمین روستایی نیز آغاز شد و 10 هزار قطعه نیز سال آینده به 

مردم تحویل داده می شود.
وزیر راه وشهرسازی اظهارداشت:امروز همچنین هفتصدمین  
قطعه زمین تحویلی بابت طرح جوانی جمعیت با حضور 

رئیس جمهور تحویل مردم شد.
وی افزود:  بازدید از طرح خط دوم ریلی قزوین به زنجان 
انجام شد، این محور 1۸0 کیلومتری بخش زیادی از آن 
پیشرفت دارد و امیدواریم بتوانیم تا انتهای سال آینده این 

پروژه را به بهره برداری برسانیم.
احداث۲هزارواحدمسکونیشهریدرطرحنهضتملی

مسکنتوسطبنیادمسکندرزنجان
رییس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی با اشاره به اینکه دوهزار 
واحد مسکونی شهری در طرح نهضت ملی مسکن توسط 

هدایت  می شود.این مسوول تاکید کرد:بروز این مساله 
بخش باغداری وکشاورزی را با مشکل جدی مواجه می 
کند.وی با اشاره به اینکه به هیچ عنوان نباید طرح توسعه ای 
در شهرک روی انجام گیرد، گفت که برای جابه جایی آن 

باید مکان یابی لازم انجام شود.
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست ادامه داد که با شناسایی 
نقاط مختلف می توان نسبت به جابه جایی آن اقدام کرد تا 

»ابراهیم جمیلی« خاطر نشان کرد: پسماند کبالت یک معضل 
در صنعت روی بود و استحصال آن موجب رفع این معضل 

می شود.
جمیلی با بیان اینکه عملیات استحصال و تولید کبالت از 
پسماند روی ظرف 2 سال در شرکت دانش بنیان تحقیقات 
بین اللملی صنعت و معدن آیرما به نتیجه رسید، گفت: برای 
راه اندازی این مجموعه چهار هزار و ۵00 میلیارد ریال 

سرمایه گذاری شده است.
استان زنجان یک هزار و 200 واحد صنعتی و تولیدی دارد.
به گزارش ایرنا،  دور دوم سفر استانی رییس جمهور و هیات 
دولت به استان زنجان از دیروز /جمعه/ 1۵ دی آغاز شده 

است.
در این سفر قرار است که یک هزار و ۹۵ پروژه و پنج 
هزار و ۸۵7 واحد مسکونی به ارزش ۳00 هزار میلیارد ریال 

بهره برداری شود.

بنیاد مسکن در استان زنجان آغاز شده است، گفت: 1۳4 
واحد آن به بهره برداری رسیده و تا خرداد ماه سال آینده 

مابقی نیز به مرحله نهایی می رسد.
در دوازدهمین مقصد از دور دوم سفرهای استانی رئیس 
جمهور پروژه های بنیاد مسکن انقلاب اسلامی با حضور 
مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی و غلامرضا صالحی 

رییس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی به بهره برداری رسید.
غلامرضا صالحی رییس بنیاد مسکن در مراسمی که به 
صورت ویدئو کنفرانس برگزار شد، با اشاره به پروژه های 
آماده بهره برداری گفت: در خصوص نهضت ملی مسکن 
شهری دوهزار واحد را شروع کردیم که 1۳4 واحد آن در 
جمع واحدهایی است که امروز به بهره برداری خواهد 

رسید.
به گفته وی مابقی واحدها پیشرفت ۵۵ درصدی دارد که تا 

خرداد ماه سال آینده به مرحله نهایی خواهد رسید.

دیگر شاهد عواقب زیست محیطی 
آن نباشیم..این مسوول تاکید کرد که 
با توجه به تولید 10 میلیون تن و 
دپویی که در این منطقه ایجاد شده 
اقدامات لازم انجام نشده که امیدواریم 
این مساله در بازه زمانی کوتاه هر چه 

زودتر حل شود.
سلاجقه اظهار کرد که این سازمان در 
نقاطی که حساسیت دارد وارد عمل 
شده و بازدید و پایش های لازم را 
انجام می دهد و به لحاط قانونی نیز 

برخورد می کند.
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
با بیان اینکه عالمانه و با حفظ ضوابط 
زیست محیطی گام برداشته ایم، ادامه 
در  علمی  بحث های  کنار  در  داد: 
دستگاه های مختلف کشور، آب های 
دریای خزر در بازه ای کوتاه به سوی 
خلیج گرگان حرکت کرده و حدود 
۵0 هزار هکتار به آب های خلیج 

گرگان اضافه شد.
وی با بیان اینکه 11 درصد گستره 
کشور در پهنه محیط زیستی محصور 
شده است، اضافه کرد: در دولت سیزدهم برای نخستین  بار 
با حفظ ضوابط محیط زیست طرح هایی که سال ها است 

رسیدگی نشده، اجرا شده است.
سلاجقه به اهمیت توجه به توسعه دانش بنیان اشاره و خاطر 
نشان کرد که سازمان محیط زیست با توسعه مخالف نیست 
و توسعه دهندگان را حمایت می کند، چرا که محیط زیست 

برای ارتقا و تکامل انسان ضرورت دارد.

پُزِ  عالی

بهره برداری از طرح توسعه یک 
واحد تولید شیشه و بلور در سلطانیه

با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت؛

مهرداد  بذرپاش:

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست در زنجان : 

شهرک روی باید هرچه زودتر جابه جا شود
سبزهمیدان-شلختگی، شهر را به تصرف خود درآورده است. 
بی سلیقگی از در و دیوار شهر بیرون می تراود و بر جان و جهان 

آدمی مستولی می شود.
ما به این باور نرسیده ام که شهر روح دارد و مُعدِ تعاملات 
مدنی و گفتگوی انسانی است.آن را نمی توان در پلاک خلاصه 
کرد باید فضای پرسه زدن را نیز در این منظومه ی مدرن در 
نظر گرفت، باید از اتمسفر زیباشناسانه ی آن برای کاستن از 
فشارهای روانی بهره برد و البته که لازمه ی آن درک روزآمد از 

شهر و جامعه ی انسانی است.
اغتشاش بصری و بی نظمی های امروز زاییده ی بی نظمی های 
دیروز است و دامنه ی آن به فرداهای نیامده سرایت خواهد 
کرد. باید بپذیریم هر پدیده ای به بازتولید خود می پردازد و از 
همین روست که گفته اند: پول، پول می آورد و بی راه نیست 
گفته شود فقر، فقر می آورد، عزا جز عزا نمی زاید و شادی از 

شادی می شکفد.
بدین ترتیب نقش  و نظم اجتماعی می تواند افراد شلخته و 
خارج از چهارچوب را در قالب قاعده مند خود قرار داده و 
او را وادار به رعایت خود سازد و راه همزیستی و بهزیستی از 
همین بستر انسانی اجتماعی می گذرد. آیا ما همان رفتاری را در 
جمعه بازار داریم که در برج میلاد داریم؟ بنابراین فرم مسئله ی 
مهمی است و ظهور امر نو متکی به ساختن فرم جدید است و 

از طریق فرم جدید امکان ظهور امر نو فراهم می شود.
در کنار این فرم گرایی و این استراتژی ساختارمند و التزام به این 
قرارداد اجتماعی، بایستی تبلیغات محیطی از دیدگاه متخصصان 
جامعه شناسی و روانشناسی اجتماعی و حتی متخصصان 
فرهنگی، هنری و بر اساس ویژگی های فرهنگی و هویتی هر 
شهر و منطقه ای، مورد کنکاش قرار گرفته و مطابق روح جمعی 
و صبغه ی اقلیمی به تزئین فضاهای عمومی پرداخته شود. بر 
همین اساس المان های فرهنگی و بیلبوردهای تبلیغاتی که در 
زاهدان نصب می گردند کارکرد خود را در شهری مثل زنجان 
از دست خواهند داد. ویژگی  های اقلیمی و تفاوت های هویتی 
الزاماتی دارد که در کنار نگاه ملی باید عنایت عالمانه ای به آن ها 

داشت.
تبلیغات نامناسب شهری را می توان نوعی آلایندگی بصری 

قلمداد کرد که تاثیر مخربی بر روح و روان شهروندان دارد.
محیط بصری و منظر شهری در نزد مدیرانی با نگاه محلی 
اهمیتی نمی یابد، زیرا آن ها شهر را در جغرافیای جهانی تعریف 
نکرده و بیرون از مدار آن قرار دارند. آن که درکی از شبکه ی 
جهانی ندارد، طبعا تصور و طریقی نیز برای پیوستن به آن ندارد 
و آن که فارغ از این ماجراست چگونه می تواند خود را به 
فضاهای جهانی پیوند بزند! آن که با ذهنیتی حاشیه ای و محلی به 
شهر می نگرد، نمی داند شهرهای زیبا توان توسعه ی زیباشناختی 
شهروندان را دارند و به ارتقای ایماژ جمعی شهروندان از 
سیمای خویش کمک می کند و نیز با اعتلای وجهه ی شهر در 
سطح ملی و فراملی توان رقابتی شهر را برای جذب گردشگران 
داخلی و خارجی تقویت می کند. آیا شهرداران ما مثل شهرداران 
پاریس، آمستردام، رم، ونیز، استانبول، دبی و دوحه می اندیشند؟ 
آیا آن ها فقط یک بار به گردشگران خارجی اندیشیده اند؟ تنها 
ورزشکاران و هنرمندان ما به صحنه های جهانی و عرصه های 
بین المللی می اندیشند، بنابراین طبیعی است که اوضاع چنین 
باشد، و این تماما تقصیر شهرداران نیست، دستگاه قدرت از 
درک دنیای معاصر عاجز است. با این همه، تغییر از جز به 
کل می رسد و با همین فضای بسته و بال شکسته نیز می توان 

به آسمان آبی اندیشید و به افق های دور دست راه پیدا کرد.
همه ی این ها پیشکش، شوربختانه ما در بدیهیات ماجرا نیز مات 
و مبهوت مانده ایم. به عنوان مثال در بدسلیقگیِ مسئولینِ شهری 
چون زنجان همین نکته بس که تندیس دکتر مجید شهریاری 
را روبروی مصلی و تندیس شهید خیرالله صمدی، از شهدای 
جنگ با داعش را روبروی اداره کل  آموزش و پرورش استان 
قرار داده اند. نکته ی قابل تامل اینکه از دلِ خیل این همه معلم 
و فرهنگی و نیز از میان مسئولان استانی که دستکم روزی یک 
بار از این مسیر پرتردد عبور می کنند کسی تا به حال به این 
موضوع توجهی نکرده است! درست تر آن است تندیس شهید 
مجید شهریاری که از معدود چهره های برجسته ی علمی و 
از دانشمندان هسته ای کشور به شمار می رود روبروی نهاد 
علم و فرهنگ نصب گردد، شمایل الهام بخشی که می تواند 
الگوی جامعه ی دانش آموزی و جمعیت فرهنگی استان باشد، 
تندیسِ چهره ی فاضل و فروتنی که روبروی ساختمان اداره 
کل  آموزش و پرورش استان ایستاده و چشم بر چشم جامعه ی 
فرهنگی شهر و دیار خود دوخته و فضیلت علم را در سکوتی 
قدسی جار می زند، در عین حال درست تر آن است تندیس 
شهید صمدی که از مدافعان حرم و از نمادهای مقاومت است 

روبروی مصلی و محل برگزاری نماز جمعه نصب گردد.
به هر صورت ما نیاز به بازسازی جان و جهان خود داریم و تا 
به چنین درکی نرسیم کار ما روز به روز دشوارتر خواهد شد. 

به امید آن روز روشن.

سلطه ی    شلختگی
حسیننجاریحسیننجاری

آذر عباسی
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 تقویت مدارس دولتی از 
سیاست های مهم آموزش

و پرورش است
هفت حوض-مدیرکل آموزش وپرورش استان زنجان گفت: 
مدارس دولتی علی رغم وجود مشکلاتی، در مسیر کیفیت  

بخشی  قرار گرفته اند.
علی اسماعیلی روزجمعه 1۵ دی ما در نشست  فرهنگیان 
شهرستان خدابنده که با حضور وزیر آموزش و پرورش 
برگزار شد، ضمن گرامی داشت یاد شهدا و مجروحان حادثه 
تروریستی کرمان، اظهار کرد: دولت یک نگاه فرهنگی دارد 
که موجب وقوع اتفاقات خوبی در حوزه آموزش و پرورش 

می شود.
سیاست های  از  یکی  دولتی  مدارس  تقویت  افزود:  وی 
مهم دولت سیزدهم است. مدارس دولتی علی رغم وجود 

مشکلاتی در مسیر کیفیت بخشی قرار گرفتند.
اسماعیلی با بیان اینکه در سال تحصیلی گذشته شاهد رشد 
مطلوبی بوده ایم، عنوان کرد: سال گذشته جایگاه 12 را در 
قبولی کنکور داشتیم و امیدواریم امسال جایگاه بهتری را کسب 
کنیم. وی ادامه داد: استعدادهای ویژه ای در مدارس در حال 

تحصیل اند که شایسته تقدیر هستند.
این مسئول خاطرنشان کرد: استان زنجان سرشار از توانمندی ها 
و استعدادها است که با قدری تلاش مسیری روشن و آینده ای 

زیبا را شاهد خواهیم بود.

نقد، کار منتقدان است

شعر  درآمریکای لاتین

و این منم زنی تنها 
در آستانه ی فصلی سرد   ... 
ترجمان انزوا  و  تنهایی 
شاعر در زمانه ای سرد 
فروغ  است.  سیاه   و 
»شاعری دگراندیش و 
تنهاست که از ریاکاری 
و دروغگویی مردم به 
ظاهر مهربان بیزار است. 

»چه مهربان بودی ای یار ای یگانه ترین یار 
چه مهربان بودی وقتی دروغ می گفتی« به نظر او »نردبام 
ارتفاع حقیری دارد«.او خود را در جامعه ی سنتی و در میان 
مردم کوچک و کوته بین و در محفل »عزای آیینه ها«و »اجتماع 
سوگوار«که از قیامت و گناه می ترسند تنها می بیند. زنی که افکار 
مردمی را که در انتظار منجی نشسته اند را پوچ می خواند و 
خطاب به »انسان پوک پر از اعتماد« می گوید: »نجات دهنده 

در گور خفته است.
شعر »ایمان بیاوریم به آغاز فصل سرد« فروغ فرخزاد، حاصل 
نگرش، اندیشه و شناخت تصعیدی او از دنیایی است که در 
آن زندگی می کند و نگاهش مشرف به جهانی عظیم و درک 

ناشدنی است.
شعر، با زمستان و به تعبیری با زمان آغاز می شود و با زمان نیز 
ادامه می یابد. زمان، ساعت زنگ داری است و چهار بار، نشانه  ی 
فصل چهارم )زمستان( است و شاعر یک بعد از ظهر غمگین 
و سرد نخستین روز دی ماه را توصیف می کند. زمان تکرار 
می شود و این تکرار زمان بیانگر روزمرگی و چرخه ی عبث 
انتظار و یأس است که تا ابد ادامه می یابد و شاعر به آن وجه 
هستی شناسی می بخشد و آگاهی خود را از  راز فصل ها بیان 
می کند، راز فصل ها که چیزی جز مرگ و زندگی نیست، راز 

فصل ها که همان راز آفرینش انسان است. 
شاعر دارد در این شعر به انسان و به رنج انسانِ تنها و کوچه ای 
که جهان است و در آن باد می وزد، می نگرد و با یک رویکرد 

فلسفی از خود می پرسد:
»من از کجا می آیم؟
من از کجا می آیم؟

که اینچنین به بوی شب آغشته ام؟«
و تکرار تولدها و مرگ ها را می بیند که انسان در میانه این دو 
نقطه به دنبال جفت یابی و جستجوی آن نیمه  ی گمشده است.
این شعر یک شعر با مضمون اجتماعی است که فضای یأس 
آلود و سردی را ترسیم می کند و در ورطه ی شعار زدگی که 
آفت شعرهای اجتماعی است،گرفتار نمی شود. سرمایی که در 
جان و جهان شعر می وزد سرمای اجتماعی، سرمای عاطفی 
است که نه فقط شاعر بلکه مخاطب این سرما را درک می کند.

»و آنگاه خورشید سرد شد 
و برکت از زمین ها رفت«

سرمایی که واقعی و رئال به نظر می رسد اما سمبلیک است 
و نشانگر فضای خموده و کسالت بار »ما مرده های هزاران 

ساله ایم/ خورشید بر تباهی اجساد ما قضاوت خواهد کرد.«
هر چند در این فضای غمگین و فسرده گاهی بارقه های امید 

جوانه می زند:
»آیا دوباره گیسوانم را در باد دوباره شانه خواهم زد؟

آیا دوباره باغچه ها را بنفشه خواهم کاشت؟«
شاعر در این شعر تسلیم احساسات سطحی و سانتیمانتالیسم 
نمی شود بلکه عاطفه جمعی را نشانه می گیرد و به شکل افراطی 

دست به آرایه پردازی و بازی های زبانی نمی زند. 
زبان در این شعر استعاری است و کلمات تک تک در آن 

استعاره نیستند، بلکه کل متن استعاره است.
شعر زبان ورزیده و تمیزی دارد، زبانی نه آنچنان روزمره و نه 
آنچنان ادبی، زبان صیقل خورده ی گفتار که نیما آن را پیشنهاد 
می دهد. شعر به شیوه ی جریان سیال ذهن روایت می شود و 
مراد شاعر در یک کمپوزیسیون کلی تکوین می یابد. و نهایت 
امر این که این شعر مثل اغلب شعرهای فروغ در مجموعه های 
»تولدی دیگر« و »ایمان بیاوریم به آغاز فصل سرد« دارای انسجام 

ساختاری بوده و به شکل ماهرانه ای قوام می یابد.

ایمان بیاوریم به آغاز فصل سرد

هفت حوض-رضا چایچی  در ششمین نشست شعر خوانش 
گفت: شعر کهن فارسی قوالب گوناگونی دارد؛ قصیده، غزل، 
دوبیتی، رباعی و... و البته اوزان عروضی فارسی از وزن شعر 

عربی گرفته شده است.
چایچی با بیان اینکه از دیر باز تعاریفی از شعر وجود دارد و 
آن را کلامی موزون و مقفی و متخیل می دانند، خاطر نشان 
کرد: شعر معاصر با شعر کهن تفاوت هایی دارد. عناصر در 
شعر معاصر تغییر کرده و شعر می تواند وزن نداشته باشد مثل 
شعر سپید، هر چند این نوع شعر هم گاهی ریتم و وزن درونی 
دارد اما قافیه ندارد، موزون هست اما نه به شکل شعر کهن که 
بخواهد اوزان عروضی را به کار بگیرد. در رابطه با عنصر تخیل 
هم باید گفت که هیچ وقت از شعر حذف نمی شود ولی 

تعریف زبان در شعر معاصر متفاوت از گذشته است.
این شاعر با اشاره به اینکه آنچه مهم است تفرد و فردیت در 
شعر معاصر است، می گوید: در اواخر قرن نوزدهم در فرانسه 
مکتب رمانتیسیسم که بعد از مکتب کلاسیک و نئوکلاسیک 
شکل می گیرد، تفرد و فردیت انسان مطرح می شود. در مکتب 
رمانتیسیسم در شعر فرانسه مانیفستی وجود دارد ولی جهان 
کهن، جهانی است که چهارچوب خاص خودش را دارد. از 
پنجره ای که به بیرون نگاه می کنید باید معیارهایی را که دیگران 
رعایت می کنند شما هم رعایت کنید. یعنی نمی توانید از آن 
معیارها فراروی کنید. از اوزانی که پیش روی شماست باید 
استفاده کنید، از آن قوالب و حتی از آن مضامین نمی توانید فراتر 
بروید. در واقع چیزهای خیلی فردی و خاص، و شما نمی توانید 
یک لحظه ی ناب را که در زندگی شما به عنوان انسان وجود 
دارد در شعر کهن به عنوان مضمون وارد کنید و همه از یک 
الگوی مشخص پیروی می کنند. میشل فوکو در کتاب »تاریخ 
جنون« این موضوع را مطرح می کند و می گوید:»جوامع کهن 
جوامعی است که تعریف خاصی دارد و اگر فردی مطابق 
معیارهای آن جامعه حرکت و یا رفتار نکند، یا به باورهایی که 
اکثریت جامعه به آن معتقدند باور نداشته باشد و از آداب و سنن 
مرسوم آن جامعه پیروی نکند، چنین شخصی از سوی جامعه 
طرد می شود.« حتی کسی که جنون دارد غل و زنجیر می شود، 
جامعه او را حذف یا طرد می کند. این موضوع از آن جهت مهم 
است که بگوییم آن »تفردی« که در شعر معاصر و شعر مدرن 
مطرح می شود و شاعران دیگری از آن پیروی می کنند، خیلی 

متفاوت است با تفردی که در جوامع کهن مطرح بوده است.
چایچی خاطر نشان می کند که در شعر کهن، مضامین 
مشخص هستند، یا عاشقانه اند یا عارفانه و... مضامینی مثل 
فراغ و وصال و...حالا هر شاعری با قدرت بیشتری به این 
موضوعات بپردازد یا دانش وسیع تری داشته باشد ماندگارتر 
خواهد بود. مثلاً حافظ انگار به تاریخ، مذهب، موسیقی حتی 
به علوم عصر خودش از قبیل ستاره شناسی تسلط دارد و 
چنین آدمی نبوغ ویژه ای دارد و از آنجایی که اشرافیت 
فوق العاده ای به تمام تمدن، فرهنگ و گذشته ی خود دارد یقیناً 
شعرش نیز پربارتر، عمیق تر و بسیار انسانی تر است ولی با 
این همه حافظ هم از معیارهای مرسوم فراروی نمی کند و 
به مضامینی می پردازد که شعرای دیگری پرداخته اند. اما در 

هفت حوض-مگر می شود در بحر شعر و ادبیات شناور 
بود و سر از کرانه های دور و دلنشین آمریکای لاتین در 
نیاورد. آمریکای لاتین در نگاه ما ایرانیان مرکز جنگ چریکی 
و رئالیسم جادویی است ولی تجربیات جامعه ی مدنی آن 
نیز در نوع خود درخور تامل است. ادبیات )شعر و رمان( 
امریکای لاتین نه تنها بر اسپانیا و اروپا که بر مناطق مختلف دنیا 
تاثیرگذار بوده است. بورخس، اسپانیای قرن هجده و نوزده 
را از نظر ادبی، فقیر و عاری از خلاقیت می داند و بر این 
باور است که در طی این دوران حتی یک اثر ادبی قابل تامل 
خلق نشده ولی اسپانیای قرن بیستم را تحسین می کند و تمام 
شاعران مهم اسپانیایی را حاصل مدرنیسم می داند، مدرنیسمی 

که هدیه ی کشورهای آمریکای جنوبی اسپانیای زبان بود.
اکتاویوپاز و  پابلو نرودا و  لوئیس بورخس و  خورخه 
مارکز و بارگاس یوسا و ده ها ستاره ای که در سپهر شعر 
و رمان می درخشند از آن جغرافیایی جادویی برخاسته اند.  
نکته ی جالب اینکه تک تک این چهره ها در کنار کار ادبی 
به کنشگری سیاسی دامنه داری نیز پرداخته اند، بورخس از 
خانواده ای اصیل و مبارز آرژانتین با اصالت اروگوئه ای 
است. پدر بزرگ و مادر بزرگ و پدر و مادر و عمه  و سایر 
اقوامش دستی در ادبیات و سیاست داشته و درگیر مبارزه 
با نظام دیکتاتوری در عصر خویش بودند. خود بورخس 
به سبب مخالفت با استبداد به دستور پرون؛ دیکتاتور 
نظامی آرژانتین از کتابداری به سِمت تحقیرآمیز »بازرسی 
نیز علیرغم  مرغداری ها« گمارده می شود، ژورژه آمادو 
کسب رای مردم به نمایندگی، به خاطر عقاید سیاسی اش از 
کشورش تبعید می شود. همچنین پابلو نرودا، سفیر شیلی در 
مکزیک و... طرفدار سرسخت کمونیسم و به ویژه استالین 
است که سر عقاید سیاسی خود با اکتاویو پاز رابطه اش 
مخدوش می گردد، مارکز طرفدار فیدل کاسترو و طبق 
معمول دارای گرایش کمونیستی است و از سوی دوست 
نزدیکش بارگاس یوسا مورد نکوهش است و مشتی هم از او 
به یادگار می خورد! یوسا، مارکز را نویسنده ی بزرگی می داند و 
در عین حال می گوید کسی که داد ستایش از کاسترو سر دهد 
به لحاظ سیاسی بی شعور است. خود یوسا در اوضاع سیاسی 
کشورش دخالت داشته و از سیاست پیشگان نامدار آن به 
شمار می رود. او استبداد ستیز است و صدای صلح جویی و 
دادخواهی مردم آمریکای لاتین را به گوش جهانیان رساند. 

او نویسنده ی بزرگ و برنده ی جایزه ی نوبل ادبیات است.

شعر معاصر یک حرکت هایی در شعر شاعرانی مثل میرزاده 
عشقی، عارف قزوینی و... شروع می شود و آن ها برای اولین 
بار مفاهیم اجتماعی و سیاسی را به طور گسترده وارد شعر 
می کنند. آنجا تحولی رخ می دهد ولی باز همان قوالب و همان 
اوزان است، یعنی زبان در شعر کهن در غل و زنجیر است ولی 
باز حرکت ها ادامه داشت تا اینکه نیما ظهور کرده و انقلابی 
در صحنه ی شعر به پا می کند. نیما هر چند از تمهیدات شعر 
کهن استمداد می طلبد و استفاده می کند، مثل اوزان عروضی و 
قافیه اما رفتار تازه ای با وزن و قافیه دارد و به نوع دیگری از 
آن ها بهره می جوید. سطرها را می شکند، آن ها را کوتاه و بلند 
می کند، یعنی تحولی ایجاد می کند و در یک کلام شعر نیما از 

قوالب کهن و تمهیدات شعر کهن پیروی  نمی کند.
این شاعر در ادامه با تاکید بیشتر به فردیت گرایی در مکتب 
رمانتیسیسم، می گوید: در شعر اروپا بعد از مکتب رمانتیسیسم 
که فردیت هنرمند در همه ی هنرها مطرح می شود، ولی فرد 
)هنرمند( قرار نیست الگویی پیش رو داشته باشد و مطابق آن 
حرکت کند بلکه باید خودش خلق کند ولی این موضوع در 
شعر شاعران معاصر ما درونی نشده و به همین خاطر تقلید 

زیاد است و زبان ها شبیه هم اند. 
چایچی با بیان اینکه تاثیر و تأثر در همه ی هنرها همیشه بوده 
است، ابراز می کند: شاعر باید زبان و جهان خودش را بسازد و 
تمام آن دنیای شاعرانه از آن خودش باشد. مثلاً در شعر فرانسه 
شارل بودلر با اینکه در سبک رمانتیسم کار کرده، اما فراتر از 
عصر خویش می رود و حتی به سبک سمبلیسم می رسد. 
سبکی که هنوز ایجاد نشده و مانیفستی برای آن داده نشده 
بود ولی بودلر به آن رسیده و در کارهایش آن را پیاده کرده بود. 
او می گوید: هر کدام از سبک ها،  مانیفست و دیالکتیکی دارند 
و هر سبکی که به وجود می آید با مانیفست اش سبک قبلی را 
زیر سئوال می برد و آن را نفی می کند. در واقع تعریف ادبیات 
مدرن همین است که مدام هنرمندان، اثری جدید خلق کنند، 
زیرا آن چه که متعلق به دیروز است به سرعت کهنه می شود. 

اکتاویو پاز سفیر مکزیک در هند و انگلستان و... جایزه ی نوبل 
را در 1990 برده است. او هم سیاستمداری کاردان است و 
حضور مستمری برای روشنگری در تاریکخانه ی سیاست 
داشته است. البته در عصر روشنگری پیوسته تلاقی ادبیات و 
فلسفه وسیاست وجود داشته است و در اروپا و به ویژه فرانسه 
نیز نمونه های فراوانی به چشم می خورد که نویسندگان آن 
همواره نگاهی به سیاست داشته و به گفته ی آرون؛روشنفکران 
آن برحسب عادت درصف مخالفان می ایستادند. و تنها در 
محافل پاریسی است که رمان نویسان می توانند جایگاهی 
برابر یا بالاتر از سیاستمداران داشته باشند. فرانسه اساساً بهشت 

روشنفکران و روشنفکران آن انقلابی بوده اند! 
به هر صورت بحث شعر و ادبیات آمریکای لاتین است 
و کاری به کارنامه ی سیاسی کنشگران ادبی آن نیست، اگر 
چه می شود نقبی به آن زد و کنشگری سیاسی برخی از 
آن ها را در جنگل سیاست به چالش کشید ولی آنچه که مد 
نظر است، سنت شاعرانگی و ادبی آن ها و شباهت معناداری 
است که به سنت شاعرانگی و سیاسی ما دارند! تو گویی ما 
شمایل دیگری از چهره ی ادبی و روشنفکری آن هاییم و این 
شباهت شگفت انگیزی بین ما و آمریکای جنوبی است. و 
نکته ی دیگر اینکه در آن سرزمین ها نیز ژنرال ها حکومت 
کرده اند و نمی شود با سکوت از کنار آن عبورکرد! اگر چه 
پیوسته به این سو، وسوسه می شوم ولی قرار بر این است از 

مدار ادبیات امریکای لاتین بیرون نیایم.
بورخس، به الهام شاعرانه ایمان دارد و می گوید قبل از سپردن 
خویش به الهام نباید به منطق اجازه ی تسلط داد. او تاکید دارد 
در شرق چنین است و غرب هنوز به اهمیت آن پی نبرده 
است. بورخس به شهود باور دارد و بر این عقیده است که 

همینطور این دیالکتیک در سبک ها وجود دارد و مانیفست های 
متفاوت، مکتب ادبی قبلی را نفی یا ویران می کنند و به همین 
خاطر سبک های رئالیسم، سوررئالیسم، دادائیسم، پارناس 
و... به وجود آمدند.چایچی ادامه می دهد: انقلابی که نیما 
در شعر به وجود آورد در ادبیات کهن مرسوم نبود. نیما در 
بیشتر شعرهایش متکی به فردیت خود است و دوست دارد 
نام مکان ها، نام پرنده هایی را در شعر بیاورد که محلی هستند 
در حالی که در قبل از نیما چنین چیزهایی مرسوم نبود. یا 
فرم های بدیعی را خلق کرد که سابقه ای در شعر ما نداشته 
است. نمونه های زیادی از شعرهای نیما هست که دنیایی را 
می سازند و جنس تخیل به کار رفته کاملاً متفاوت از دیگر 
شعرهایی است که در گذشته داشته ایم. نیما زبان تازه ای هم 
می آفریند و همچنین تمهیدات جدیدی را به کار می برد که 
زبان شعر را می سازند. به نظر من اگر شاعر به آن جهان برسد 
و از عنصر تخیل و احساسات و شهود بهره بگیرد، موفق شده 
است. شاعرانی هم بعد از نیما بوده اند که موفق شده اند دنیای 
خودشان را بسازند و زبان خود را خلق کنند و تمهیدات خاص 
خود را ایجاد کنند. مثلاً احمد شاملو بعد از فراز و فرودهایش، 
زبان مختص خود را خلق می کند. هر چند این زبان به قول 
خودش متأثر از نثر کهن قصص قرآنی سور آبادی است، منتها 
ذات استعاری زبان هست که نخست باید جهان خیالی ایجاد 
کند که رنگ و بوی فردیت خود شاعر را داشته باشد. یقیناً پیش 
از اینکه شاعر بخواهد چنین کاری را انجام دهد باید آن جهان 
ناب و خاص و متفاوت، در ذهنش ایجاد شود که از آن بتواند 

استفاده کند، در غیر این صورت دارد تقلید می کند.
این شاعر، کشف جهان را متکی بر خرد و شهود می داند و 
می گوید: با تکیه بر خرد می توانیم یک حقیقت ناشناخته را 
کشف کنیم. مثل کاری که همه ی دانشمندان در آزمایشگاه ها 
می کنند. در واقع با فکر کردن به یک موضوع ناشناخته، به 
آن دست پیدا می کنند. فیلسوفی می گوید: »انسان برای اینکه 
بتواند ناشناخته ها را کشف کند دو قدرت دارد یکی خرد و 

الهام به طور مداوم بر ما عمل می کند. او نگاهی به هند و چین 
و ژاپن دارد و البته »حافظ« ما را نیز به خوبی می شناسد و بر 
اهمیت و جایگاه او واقف است. لوئیس در برهه ای گرایش 
اولترائیستی داشته و مروج آن در آرژانتین بود. اگر چه بعدها 
از آن عبور کرد. این مکتب ادبی معادل سبک هندی در 
سنت شعری ما به شمار می رود که با گشاده دستی از تصاویر 
و استعاره های شدید و غلیظ و دور از واقع بهره می برد. 

نمی شود دیده بر نازک خیالی های آن فرو بست.
همچنین اوکتاویو پاز، شبه قاره ی هند را دنیای شگفت انگیزی 
می داند و می گوید:»دشت پهناوری است در دور دست، 
سپید با معماری رو به زوال، رودی خروشان و پرتوان، 
درختی عظیم که میان گره ها و چنگال های این درخت زنی 
بر می خیزد و من به او دل باختم و در هند پیوند زناشویی 
بستم.« پاز می گوید بودائیسم بر من تاثیر عمیقی گذاشت 
و... در شرق، او نیز نگاهی به هند و چین و ژاپن دارد. پاز 
نیز تاکید بر الهام شاعرانه دارد و می گوید:»سطرهای آغازین 
شعر، خود به خود به ذهنم نازل می شود و نمی دانم ار 
جانب خداست یا از آن قوه ی اسرارآمیز است که الهام نامیده 
می شود.« او می گوید:»سی بیت اول شعر »سنگ آفتاب« را 
چنان سرودم که گویی کسی آن را به نجوا برایم دیکته می کرد 
و من از روانی آن سطرها و یازده سیلابی که یکی پس از 
دیگری ظاهر شد شگفت زده شدم.« البته او بر ین باور است 
که باید به یاری الهام برخاست. و این همان چیزی است که 
ما در سنت شاعرانگی خود آن را تجربه می کنیم و شعر را 
حاصل همجوشی خودآگاه و ناخودآگاه و تلازم جوشش 
و کوشش را ضرورت کار نوشتن می دانیم. شاملو با آن 
که نگاه تازه و ذهن مدرنی دارد و صبغه ی روشنفکری او 

عقل است و دیگری شهود و عواطف و احساسات.« اما یک 
شاعر از قدرت دیگری هم استفاده می کند و آن شهود شاعر 
است، شاعر از طریق عواطف و شهودش جهان ناشناخته ای 
را کشف می کند. برای نمونه فروغ فرخزاد در دو مجموعه ی 
آخرش »تولدی دیگر« و »ایمان بیاوریم به آغاز فصل سرد« 
دنیای خاص خود را خلق می کند. سهراب سپهری بعد از 
راهی که می رود و تجربه اندوزیی که می کند در کتاب »حجم 
سبز« به زبان و نگاه خودش می رسد. سهراب در ابتدا تحت 
تاثیر نیما بود و وقتی از فرم های نیمایی تقلید می کند دقیقاً از 
نگاه و از تمهیدات نیما تقلید می کند، بعد تحت تاثیر عرفان 
شمس قرار می گیرد و باز از زبان غزلیات دیوان شمس استفاده 
می کند و شعرهایش همان وزن ضربی را دارد. بعد از این فراز 
و فرود هاست که سپهری به »حجم سبز« می رسد، به جایی که 
خودش را می یابد. در واقع دنیایی را کشف می کند که وقتی 
می خواهد آن دنیا را برای مخاطب بیان کند به یک زبان تازه 
می رسد. می شود گفت زبان با نگاه شاعر به جهان پیوند خورده 
است و اگر شاعر یا هنرمند، جهان خاص خودش را کشف کند 
ماندگار خواهد شد او با خلق جهان خود، به زبان خود دست  
می یابد.چایچی اضافه می کند: بحث زبان شعر بسیار پیچیده 
است و بسیاری می پندارند وقتی از زبان شعر صحبت می کنیم، 
یعنی همان واژه هایی است که روی کاغذ مکتوب می شود، 
مثل داستانی که نویسنده می نویسد،  اما یک تفاوت فاحشی 
میان زبان داستان و شعر وجود دارد. به قول سارتر:»شاعر اصلًا 
از زبان استفاده نمی کند بلکه استفاده ای به زبان می رساند.« بدین 
معنا که اگر شاعر از واژه ی »پرنده« استفاده می کند، این واژه 
را به عنوان نشانه استفاده نمی کند، با همان کاربردی که در 
فرهنگ لغت، توضیحاتی روبروی این واژه نوشته شده است 
و اصلاً ربطی به پرنده ای که شاعر به کار می برد ندارد. واژه های 
شاعر معنای دیگری دارند و ذات واژه ها استعاری است. یا 
درخت، درختی که ارجاع خاصی و به چیزی غیر از درخت 
اشاره می کند. در این رابطه زبان شناس هایی مثل یاکوبسن در 
مورد ذات استعاری زبان شعر بسیار بحث کرده اند. اما در نثر و 
داستان و... کلمه ها و جمله ها کنار هم می نشینند تا مفهومی را 
ایجاد کرده و معنایی را القاء کنند، این همان بحث نشانه است . 
مثلاً در جمله ی »درخت سبزی را دیدم که در کنار پیاده رو 
ایستاده بود« منظورش از درخت همان درخت عینی است که 
در جهان عینی می بینیم و ما را فراتر از آن نمی برد. البته بعضی 
از داستان نویس ها مثل »ویرجینیا وولف« از ذات استعاری زبان 
شعر و از نگاه شاعرانه استفاده می کنند ولی در حقیقت از نگاه 
شاعرانه در زبان شعر استفاده می کنند و از همان واژه هایی که 
در فرهنگ لغت وجود دارد و به شکل عینی می بینیم بهره 
می گیرند، در نثر آن ها گل همان گل است و معنای دیگری 
ندارد. بنابراین یک تفاوت عمده میان تعریف زبان شعر و زبان 

نثر )داستان( وجود دارد...
چایچی در پایان سخن اش گفت: دوست دارم آرزویم را بیان 
کنم، امیدوارم نقد در ادبیات ما آن قدر نیرومند و حرفه ای شود 
که این بحث ها را من به عنوان شاعر مطرح نکنم بلکه یک 

منتقد آن را بر عهده بگیرد.

بی پرده از در و دیوار در تجلی است، شعر را حاصل شهود 
می داند و بر این باور است که باید به ذهن شاعر نازل شود. 
منصور اوجی در جایی می گوید شعر مثل شاشیدن است، تا 
وقت اش نرسد نمی شود کاری کرد. منزوی هم می گوید: »تا 
تو برگردی و از نو غزلی بنویسم/ می گذارم که قلم پر شود از 
شیدایی« و ده ها شاهد مثالی که می شود برای اثبات این مدعا 

پشت سر هم ردیف کرد. 
تنها شاعری که به لحاظ نظری و عملی در شعر فارسی از 
مرز سنت شاعری ما عبور کرده نیماست. او نگاه دیگری 
دارد نگاهی متمایل به سنت شاعرانگی غرب، همان نگاهی 
که بودلر دارد یا همان رویکردی که الیوت اتخاذ می کند. 
تی اس الیوت برای نوشتن شعر »سرزمین بی حاصل« به 
سفر می رود و در خلوتی دور شعر خود را می نویسد. 
یا شارل بودلر شعر را تماماً صناعت می داند و می گوید: 
طبیعت زیبایی ناقصی است و اوج زیبایی در کار دست 
انسان است و این انسان است که به آن میزانسن می دهد و 

در موقعیت های زیبایی شنایی قرار می دهد.
اغلب شاعران ما به همان سنت شاعرانگی تاریخی خود 
وفادار بوده و شیوه ی نوشتن شعر را متفاوت از نگارش رمان 
و نمایشنامه می دانند. البته باید با قرار گرفتن در پرتو الهامات 
شاعرانه به تحریک کلمات برخاست و آن ها را به عرصه ی 
شعر فراخواند و اساساً شعر چه از دور دست ها و از جاهای 
ناشناخته بیاید چه از همین حوالی برخیزد بخش لاینفکی از 
هویت فرهنگی-تاریخی ما شده است. وقتی همسر نیکوس 
کازانتزاکیس در سال های دهه ی 40 به دیدار دکتر شایگان می آید 
و به اتفاق ایشان بر سر مزار سعدی می رود، از اقبال مردم نسبت 
به این شاعر و حضور در سر مزار او حیرت می کند  و می گوید: 
»در هیچ کجای دنیا ندیده ام که مقبره ی یک شاعر بزرگ، 
زیارتگاه مردم باشد! شاید تنها ملتی باشید که با شاعران تان چنین 
ارتباط معنوی عمیقی دارید و چنان ارجی برایشان قائلید که 
حضوری مدام در زندگی شما دارند.« و این نکته بر همه ی 
ما روشن است که شعر نقش مهمی در زندگی انسان ایرانی 
دارد. نه تنها انسان ایرانی که در سرنوشت بشر داشته است. اگر 
شعر نبود معلوم نبود سرنوشت بشر به کجا ختم می شد. شعر 
دریچه ای است که به آسمان آبی باز می شود و جامعه ی بدون 
شعر جامعه ی بدون رویاست. جامعه ای که شعر را نابود کند 
مرتکب خودکشی روحی می شود و همصدا با هولدرلین باید 

گفت: انسان باید شاعرانه روی زمین زندگی کند.  تمام.

رضا چایچی در ششمین نشست شعر خوانش
    فاطیما  سیاحتی

فاطیما    سیاحتی

هفت حوض-دبیرخانه  جایزه  کتاب سال شعر ایران به انتخاب 
»خبرنگاران« فراخوان بخش ویژه ی شاعران بدون کتاب 
هجدهمین دوره را با گرامیداشت یاد شمس آقاجانی و شاپور 

جورکش منتشر کرد.
هجدهمین دوره  جایزه  کتاب سـال شعر ایران به انتـخاب 
»خبرنگاران«، همچون دوره های گذشته، در سه بخش اصلی 
»کتاب سال«، »ویژه« )شاعران بدون کتاب شعر( و »تجلیل« )از 
یک عمر فعالیت شعری(، با داوری جمعی از شاعران خبرنگار 

و فعال رسانه  در حوزه فرهنگ و ادبیات، برگزار می شود.
در این دوره نیز بخش جنبی »پژوهش درباره  شعر« که از سال 
گذشته به جایزه اضافه شده است؛ همچنان برقرار است؛ این 

دوره با موضوع: »شعر زنان ایران«.
دبیـرخانه  این دوره از جایـزه  کتـاب سـال شـعر خبـرنگاران با 
دبیـری علیـرضا بهـرامی، از شـاعران مایل به شرکت در بخش 
ویـژه که برای کشـف استـعدادهای شـعری بـرگزار می شـود، 
یعنی آن دسـته از شـاعرانی که در هر سنی، تاکنـون مجموعه  
شعر در ایران منتشر نکرده اند، دعوت کرده که آثار خـود را با 
تـوجه به شـرایط زیـر - تنـها –  از طـریق سـامانه  »واشه« و نه 

نسخه ی پرینت شده- برای شرکت در این رقابت ارسال کنند:
- شرکت کنندگان در این بخش نباید تاکنون )چه در سال های 
گذشته و چه در سال جاری( کتاب مجموعه  شعر در ایران 

منتشر کرده یا در نوبت نشر داشته باشند.
- شرکت علاقه مندانی که قبلا کتابی غیر از »مجموعه شعر« منتشر 

کرده اند، یا در دست انتشار دارند، در این بخش، منعی ندارد.
- مجموعه  شعرها باید به زبان فارسی باشد.

-تعداد شعرها دست کم بین  40 تا ۵0 قطعه بوده، یا تعداد 
صفحه های مجموعه  شعرها دست کم بین ۸0 تا 100 صفحه باشد.
-شعرها همگی در قالب یک فایل وُرد )قلم بی میترا دوازده( 
باشد. از فرستادن اثر در قالب فایل پی دی اف یا پرینت کاغذی از 

طریق پسُت، پرهیز شود.
- در این بخش از جایزه  شعر خبرنگـاران، تنـها آثـاری در 
گردونه  رقابت قرار داده می شوند که تمامی ویژگی های بالا را 

رعایت کرده باشند.
- حضور در این بخش برای تمامی شاعران فارسی زبان داخل 

و خارج کشور، با هر ملیتی، آزاد است.
-گزیده آثار برگزیدگان این بخش، در کتاب سالیانه  این جایزه، 
منتشر خواهد شد و در صورت تمایل ناشران برای انتشار آثار 
برگزیدگان این بخش به  صورت مجزا، دبیرخانه  جایزه با ایشان 

همکاری محتوایی خواهد داشت.
در این بخش، علاقه مندان تا 2۳ دی ماه امسال فرصت دارند که 
فایل وُرد شعرهای خود را در نشانی پنل جشنواره در سامانه  
»واشه« )سامانه  مدیریت جشنواره ها و رویدادهای ایران – 
سمجرا(، پس از ثبت نام در همان جا، به  صورت الکترونیکی 

بارگذاری کنند.
علاقه مندان به شرکت در بخش »پژوهش درباره  شعر« نیز 
مقاله های خود را با موضوع شعر زنان ایران، از همین طریق 

می توانند بارگذاری کنند.
دبیرخانه  جایزه  کتاب سال شعر ایران به انتخاب »خبرنگاران« 
پیش تر از شاعران و ناشرانی که در سال 1401 مجموعه شعر 
منتشر کرده اند، دعوت کرده بود تا با توجه به این شرایط، در 

بخش کتاب سال جایزه شرکت کنند:
- کتاب سال 1401 منتشر و در شناسنامه  آن درج شده باشد.

-چاپ اول و به زبان فارسی در ایران منتشر شده باشد.
- برگزیده  اشعار یا مجموعه  گروهی نباشد.

علاقه مندان به شرکت در این بخش، باید یا پنج نسخه از اثر 
خود را تا 21 دی  ماه امسال به نشانی تهران، صندوق پستی 
1۳۳۵۵1۸۷، دبیـرخانه  جایـزه  کتـاب سـال شعـر خبرنگاران، 
بفرستند، یا یک نسخه از کتاب خود را به همین نشانی ارسال 
کنند و در عین حال، فایل پی دی اف کتاب را در سامانه  »واشه« 
)سامانه  مدیریت جشنواره ها و رویدادهای ایران - سمجرا( پس 

از ثبت نام، بارگذاری کنند:
علاقه مندان به شرکت در بخش »پژوهش درباره  شعر« نیز 
بدون هیچ گونه محدودیت در زمان انتشار اثر، کتاب پژوهشی 
با موضوع »شعر زنان ایران ایران« را به شرح و زمان بندی بالا 
)همانند کتاب های شعر( برای دبیرخانه  جایزه می توانند بفرستند.
در دوره  هفـدهم این جـایزه، کتـاب »رسـوب غـارنشینی در 
ژن« اثر حسن متیـن راد از مشـهد در بخش کتـاب سال و نیز 
کاظم سادات اشکـوری در بخش یک عمر دستاورد شعری، 

برگزیده  شدند.
 مهدیه رشیدی از فریدون کنار، عظیم مرادی از شیراز و فاطمه 
بیرانوند از خرم آباد نیز برگزیدگان بخش ویژه  شاعران بدون 

کتاب آن دوره از جایزه بودند.

فراخوان بخش ویژه ی  
جایزه ی   شعر »خبرنگاران«

  منتشر شد

فراخوان هجدهمین دوره جایزه ی شعر 
خبرنگاران با گرامیداشت یاد شمس 

آقاجانی و شاپور جورکش منتشر شد حسین  نجاری

مدیرکل آموزش و پرورش استان:



صاحب امتیاز و مدیر مسئول: فرامرز نجّاری
رییس شورای سردبیری: حسین نجّاری

لیتوگرافی امیر،  چاپ: کتیبه
نشانی: زنجان، خیابان 17 شهریور، ابتدای خیابان انقلاب اسلامی، پلاک 234

تلفن: 33568670 ، کد پستی: 4518836779

اگر مفهوم بهره وری و اقتصاد مقاومتی را بخواهیم به حوزه 
خوراکی تسری بدهیم یا مصداقی برای آن در بین اغذیه های 
مختلف پیدا کنیم، بدون شک آبگوشت با فاصله در رتبه اول 
قرار می گیرد. خاطرم هست در ایام کودکی این وعده غذایی 
به تنهایی می توانست یک خانواده پرجمعیت را تا چند روز 
سیر و راضی نگه دارد. کدام غذاست که شما بتوانید با تکه نه 
چندان بزرگی از گوشت به همراه کلی مخلفات از قبیل دنبه 
و استخوان و نخود و لوبیا که معمولا در هر آشپزخانه ای پیدا 
می شود، انبوه گرسنگان را سیر کنید. فرآیند خوردن آبگوشت 
به این شکل بود که روز اول همه شاد و خندان دور سفره 
می نشستند و آب گوشت را به همراه نان و سبزی و ترشی 
با چاشنی دوغ تناول می کردید؛ روز دوم را می توانستید با 
گوشت کوبیده به همراه نان و ماست میل بفرمائید و با صدور 
چند آروغ جانانه احساس خوشبختی کنید؛ روز سوم کار به 
باقیمانده گوشت کوبیده و کلنجار رفتن با قلم و استخوان می 
کشید، روز چهارم از گوشت خبری نبود اما نخود و لوبیاهای 
باقی مانده می توانست حداقل یک نفر از اعضای خانواده را 
به زندگی امیدوار کند؛ روز پنجم هم هر آن چه باقی مانده 
بود، سهم مرغ و خروس و گربه های علاف کوچه ها می 
شد. جالب نیست؟! مگر بهره وری چیزی جز حداکثر انتفاع 
از حداقل منابع است؟!  همین پدیده در گذر زمان تحول 
پیدا کرده و به تمام حوزه های زندگی تسری یافته است. 
مثلا عرصه خبر و رسانه استان را که رصد کنید، گزارش 
ها و اخباری که یک طرف آن را مدیران استان تشکیل می 
دهند چیزی شبیه پخت و مصرف آبگوشت است. مدیرکل 
یک خبر داغ و مهم را که ارزش خبری دربرگیری دارد را در 
یک بازه زمانی -اغلب به صورت عجولانه- اعلام می کند؛ 
چند روز بعد معاون اداره، همان خبر را از یخچال درآورده 
و دوباره جوری گرم و عرضه می کند که انگار تازه است؛ 
مخاطب اگر بار اول خبر را با لذت صرف کرده، بار دوم کمی 
با اکراه برخورد می کند؛ دوباره چند روز بعد رئیس اداره، خبر 
مربوطه را برای سومین بار جلوی مخاطب می گذارد؛ غافل از 
این که این خبر، دیگر آن آبگوشت خوشمزه روز اول نیست 
که همه برای خوردنش حرص و ولع داشته باشند؛ چیزی از 
آن باقی نمانده جز نخود و لوبیای مانده و لهیده ای که نفخ 
می آورد و خلق را به زحمت می اندازد. گزارش عملکرد 
مسئولین هم در حال حاضر این گونه تولید و مصرف می 
شود. برای مثال خبر تحویل 2000 واحد مسکونی در سفر 
رئیس جمهور محترم به کرات از لسان مقام های کوچک و 
بزرگ جاری شده است. اگر این خبر برای رضایت مقامات 
بالادستی تولید شده است که هیچ؛ ولی اگر هدف رضایت 
مردم است پس به این پرسش هم پاسخ داده شود که درد 
کسانی که همین پریروز در اعتراض به عملکرد اداره کل 
راه و شهرسازی در مقابل دادگستری تجمع کرده بودند، 
چه بود؟ بیکار بودند؟ حوصله شان سر رفته بود؟ از خوشی 
زیاده از حد نمی دانستند چکار کنند؟ بالاخره چیزی بوده که 
این جماعت سرگردان در هوای سرد، شال و کلاه کرده و 
خودشان را به آنجا رسانده بودند. همان را اطلاع رسانی کنید. 
به این مثال اضافه کنید اعلام اخبار افتتاح طرح های صنعتی 
و کشاورزی و ورزشی و آب گیری سدها و ده ها خبر دیگر 
که از چند ماه پیش رسانه ای شده است و کماکان بدون هیچ 
تغییری ادامه دارد. بد نیست مدیران محترم کمی گوشه و کنار 
یخچال را بگردند؛ شاید چیز متفاوتی هم باشد؛ اگر نیست 
زحمت کشیده و سری به سوپری سر کوچه بزنند. نمی شود 

ملتی را تا ابد با آبگوشت سیر کرد.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در  سفر یکروزه در کتابخانه سید 
افضل موسوی زنجان حضور یافت و در آیین بهره برداری از 
بخش »هدهد سفید« )بخش کودک( این کتابخانه با بیان اینکه 
کودکان، مهمترین جامعه مخاطب ما در حوزه کتابخانه هستند، 
گفت: در همه کتابخانه های کشور، بخشی برای کودکان و 

نوجوان پیش بینی شده است.
اسماعیلی افزود: با کمک نهاد کتابخانه ها در دور جدید مجموع 
کتابخانه های تخصصی برای کودکان با عنوان هدهد سفید در 

حال بهره برداری است.
وی ادامه داد: کتابخانه های عمومی مهمترین جایگاه گسترش 
فرهنگ کتابخوانی است و امروز ۱0 میلیون نفر در کشور عضو 
کتابخانه هستند که از این شمار، سه میلیون نفر اعضای فعال 

محسوب می شوند.
اسماعیلی گفت: هر جا کتابخانه ای بهره برداری و فعال می شود 
با موج گسترده ای از مخاطبان مواجه می شویم چرا که در 
میان همه مجموعه هایی که ذیل وزارت فرهنگ و ارشاد فعال 

هستند هیچ مجموعه ای به فرا گیری کتابخانه ها نیست.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی همچنین در نشست تبیینی با 
اصحاب فرهنگ، هنر و رسانه در محل فرهنگسرای امام خمینی 
)ره( حضور یافت و شنوده درد و دل های اصحاب فرهنگ و 
هنر بود.اسماعیلی به بیان چندین امار امیدوار کننده از خدمات 
دولت در بخش فرهنگ و هنر و حمایت از فعالان در این 
حوزه پرداخت و افزود: چهار هزار خبرنگار عضو صندوق 
هنر بودند که هم اینک به ۱2 هزار و ۵00 نفر رسیدند و هنگام 
عضویت آنها در صندوق از خبرنگاران در مورد سلیقه سیاسی، 

منتقد یا موافق دولت بودن سوالی نشده است. 

کتاب »مهدویت در اندیشه اصلاح دین« رونمایی شد
آذر عباسی: استاندار زنجان در نشست خبری خود با موضوع 
سفر ریاست جهموری از افتتاح سکوی ابری هوش مصنوعی 
دردانشگاه زنجان خبر داد 
و گفت: این افتـتاح جـزو 
بـرنامه های دومین سـفر 
ریاست جمهوری به استان 

زنجان خواهد بود.
دکترمحسن افشارچی با 
بیان این نکته که وظیفه ی 
حاکمیت و دولت ایجاد 
زیرسـاخت است عنوان 
داشت: درباره ی سکوی ابری هوش مصنوعی ما همه ی تلاش 
خود را برای ایجاد زیرساخت به کار بردیم تا شرایط برای 
جوانان فراهم گردد و می توانم بگویم برای هر فرد زنجانی راهی 
به سمت شکوفایی وجود خواهد داشت و تمام تلاش ما هموار 

کردن این مسیر است.
وی با اشاره به همراهی استان ومدیران با شرکت های دانش 
بنیان گفت: ما وطیفه ی خود را انجام می دهیم و مابقی توسعه 
و پیشرفت به سعی و پشتکار متخصصان بستگی دارد ولی 
بزرگترین مشکل ما در استان کمبود نیروی ماهر در حوزه ی  

برنامه نویسی است.
استاندار زنجان افزود: یکی دیگر ازوظایف حاکمیت و دولت 
آینده پژوهشی و آینده نگری و سرمایه گذاری در این زمینه 
است و دو سه سالی می شود که موضوع هوش مصنوعی در 
کشور مطرح شده است و البته ما پیشنهاد این طرح را دادیم و 

مورد پذیرش قرار گرفت.
این مقام مسئول ادامه داد: از ویژگی های سکوی ابری هوش 
مصنوعی قدرت پردازش بالاست و هوش مصنوعی چیزی 
است که نیاز بسیار بالایی به پردازش دارد و استان و دانشگاه 
زنجان این امکان را فراهم کرده و در اختیار هموطنان قرار 

خواهد داد.
جزو  رتبه های برتریم

این خبر باعث شد تا پیگیر کم و کیف آن باشم و در این راستا با 
رئیس انفورماتیک دانشگاه زنجان تماس گرفته ونظر ایشان را از 
کاربرد این سکو برای استان  و اهداف کوتاه مدت و بلند مدت 

این پروژه، جویا شدم.
طبق گفته ی رئیس انفورماتیک دانشگاه زنجان ، سکوی ابری 
هوش مصنوعی یکی از بزرگترین سیستم های محاسبه ای و 
پردازشی است که دانشگاه زنجان در رتبه ی بعد از دانشگاه های 

شریف و امیرکبیر و  مشهد خواهد بود.
 به گفته ی این مسئول، پیشرفت تکنولوژی و حجم بالای 
اطلاعات حسابرسی ها، سیستم ها و کامپیوترهای شخصی توان 

پردازش لازم برای انجام محاسبات را ندارند. 
حقزاد خاطرنشان کرد:به طور مثال کاربرد شبکه های عصبی 
مصنوعی عمیق در بسیاری رشته ها که توان پردازش بالایی 
می طلبند، اجـرای این شبکه ها روی یک سیسـتم شخصی 
ممکن اسـت تا دو ماه طول بکشد و همین موضوع سبـب 
شد که به سمت محاسبات ابری حرکت کنیم؛ یعنی سخت 
افـزار با قابلیت پـردازش زیـاد از نظـر مکانی در یک فضـای 
اختصاصی موجود باشد و کاربران بنابر نیاز و با توجه به حجم 
پردازشی درخواستی، با پرداخت یک هزینه برای یک مدت 
معین از این سخت افزارها به صورت ریموت استفاده کنند. این 
سخت افزارها شامل کارت گرافیک ها و سرورهای اختصاصی 

نیز  هستند.
سـجاد حقـزاد ادامه داد: در حال حاضـر این سیستم ابـری، در 
واحد انفورماتیک دانشگاه زنجان مستقر است که بخشی از این 
هزینه )بالغ بر ۱۵میلیاردتومان( از مصوبات سفر نخست رئیس 
جمهور به استان بوده است و بخش مابقی از اعتبارات دانشگاه 

تأمین شده  است. 
وی عنـوان کـرد: این تعداد سخـت افـزار بـرای ۱۵0نفر از 
پژوهشگران و اساتید ودانشجویان خدمات ارائه خواهد داد و 
در آینده می توانیم بااضافه کردن سیستم های بیشتردرخدمت 

تعدادزیادی از همشهریان  خود  باشیم.
 رئیس انفورماتیک دانشگاه زنجان خاطرنشان کرد: این سیستم 
جهت استفاده برای امور تحقیـقاتی و پـژوهشی مورد اسـتفاده  

قـرار خـواهد گرفـت.
وی خاطرنشان کرد: این ابــر کامپیـوتر جهـت محاسـبات 
سنگیـن و پیشـرفته ی علمی مورد استفاده قرار می گیرد و 
برای اساتید خود دانشگاه رایگان می باشد ولی از افرادی که 
بیرون از دانشگاه بخواهنداز آن استفاده کنند هزینه ای دریافت 

خواهد  شد.
سجاد حقزاد تصریح کرد: سیستم سکوی ابری هوش مصنوعی  
توسط یک پیمانکار شرکت دانش بنیان طراحی و در واحد 

انفورماتیک دانشگاه اجرا می شود. 
رئیس انفـورماتیک دانشـگاه زنجـان با اشـاره به پیشـرفت 
تکنولـوژی به ویژه اسـتفاده از هوش مصنوعی در کاربردهای 
 AI as a service و GPU Cloud مختلف، امروزه مفاهیمی مانند
بسیار مورد توجه قرار گرفته است گفت: سکوی ابری پردازش 
گرافیکی، به منظور پاسخگویی به نیاز کاربران در حوزه ی 
هوش مصنوعی و با بهره گیـری از پردازنده های گرافیکی در 
فضای ابری بنا نهاده شده است. این سکوی ابری متشکل از 
سخت افزارها و سرورهایی است که به طور فیزیکی در دانشگاه 
مستقر شده است و یک  Cloud GPU چیزی شبیه به گوگل 

خواهد بود.

افتتاح سکوی  ابری
 هوش مصنوعی در دانشگاه  زنجان

 گزارش های آبگوشتی

گشایش  نخستین کتابخانه
تخصصی کودکان در زنجان

سمیه محرمی: آیین رونمایی، نقد و 
بررسی کتاب »مهدویت در اندیشه 
اصـلاح دین« با حضـور نویسـنده 
کتاب،سـید مقـداد نبـوی رضوی در 
سالن اجتماعات مسجد جامع »سبزه 

میدان« زنجان برگزار شد.
سـید مقداد نبـوی رضـوی در ایـن 
جلسه با اشاره به اینکه اهل سنت و 
شیعی در روایات خود قبول دارند 
در مورد ۱2 جانشین برای پیامبر بیان 
شده است،خاطر نشان کرد: مصادیق  
معقولی بـرای ایـن ۱2 تـن در ایـن 

روایات آمده است.
وی افـزود: در کتـاب های مختـلف 
سندهای این مصادیق وجود دارد و  
آثار امام دوازدهم در بین اهل سنت و 

شیعه دیده  می شود.
نبـوی با بیـان اینـکه در اعتـقادات 
مسـیحی اصـلاحی وجود دارد که 
صعـودحضـرت عیـسی به آسـمان 

در مـقابل چشـم حـواریون گفته شده اسـت، ادامه داد: 
مسیحیان  منتظر بازگشت  او هستند.

نویسنده ی کتاب با اشـاره به اینکه در اعتـقادات دینی آمـده 
اسـت حضـرت عیسی بن مریم ظهـور خواهد کـرد و از 

یاران حضرت امام زمان خواهد شد.
وی با بیان اینکه برای بررسی موضوع مهدویت باید آثار 
قدیمی را مطالعه کرد، افزود: امکان دستیابی به خیلی از 
آثار آن زمان وجود ندارد و بـرخی از آثـار نیز از بین رفته 

اسـت و تنـها اسنادی به این آثار شده است.
نبوی با بیان اینکه در برخی از متون تاریخی به راحتی رد 
آن دیده می شود، اظهار کرد: این آثار را می توان در کتب 

فهرست  مشاهده  کرد.
وی با اشاره به اینکه وجود و حضور امام زمان را می توان 
در آثار سال های نخست غیبت دید، عنوان کرد: این آثار 
از نظم مشخصی برخوردار بوده و مهدی فرزند حسن 

عسگری را به عنوان امام دوازدهم شناخته اند.
وی همچنین با اشاره به جزئیات کتاب »مکتب در فرآیند 

تکامل« اضافه کرد: این کتاب در سال ۱393در آمریکا 
نوشته شده است  و از آن همان سال نشر خصوصی یافته 

و بعدها به صورت عمومی منتشر 
شده است. 

اینکه منظور  به  با اشاره  نبوی 
نویسنده از انتخاب این عنوان 
برای کتاب این است که دینی که 
امروز به دست ما رسیده همانی 
نیست که آغاز شده است، گفت: 
این کتـاب از هفته ی نخسـت 
چاپ مورد اسـتقبال قـرار گرفت 
و پس از دو مـاه به چـاپ سـوم 

رسید.
این نویسنده با اشاره به اینکه هم 
بهایی ها و هم وهابی ها از این 

کتاب برای اینکه باور مهدویت را در ذهن مخاطب سست 
کنند، بهره می جویند، عنوان کرد: از این کتاب استفاده 

می شود تا از نظر تاریخی ولادت امام زمان را غیر قابل 
اثبات اعلام کنند.

وی با اشاره به اینکه این کتاب 
هنوز اثرگذاری دارد، گفت:  بنده 
در تلاش هستم تا نقدی بر این 

کتاب داشته باشم.
نبوی با بیان اینکه افرادی که به 
استحکام باور مهدویت می رسند 
برای  که  متونی  در  می دانند 
سست کردن این باور نگارش 
می شود از ۵ روش استفاده شده 
می رسد  نظر  به  گفت:  است، 
این روش ها عامدانه و با اطلاع 
نگارنده بوده است و در معرفی 
از  شیعه  داشت  باور  نادرست 

روی تعمد اقدام می شود.
این نویسنده با اشاره به اینکه گاهی پنهان کردن استحکام 

روایات مربوط به مهدویت اتفاق 
می افتد و عنوان می کنند مهدویت 
ریشه در چهار روایت یک خانم 
یعنی عمه حضرت مهدی )عج( 
دارد، گفت: این روایات نیز جعلی 
محض اسـت و این سخـن اصـلًا 

صحت ندارد.
وی با اشـاره به اینکه میـرزا آقاخـان 
کـرمانی یکی ازافـراد تاثیـرگذار در 
تفکرات مهدویت است، گفت:  وی 

از نخست بهایی بوده است.
نبـوی با بیـان اینکه یکی از ایـن 
اظـهارات وی در مـورد مهدویـت 
این است که حدیثی از ائمه در مورد 
مهدویت وجود نـدارد، گفـت:  این 
موضوع دروغ محض است و صدها 

حدیث در این زمینه وجود دارد.
نویسنده ی کتاب با اشاره به اینکه در 
برخی موارد روایـات را می پذیرند 
ولی تحریف معنایی می کنند، گفت: 
این افـراد معنی ظـاهری را خرافی  می خوانند ولی خرافی 
نیست بلکه محال عقلی است. وی با اشاره به اینکه عجیب 
بودن به معنای خرافه بودن نیست، عنوان کرد: چرا که 
خداوندی که این آسمان و زمین را بنا نهاده نمی تواند یک 

نفر را به آسمان برده و به زمین بازگرداند؟
نبوی با اشـاره به برخی کتب تاریخی منتـشر شده با بیان 
اینکه بـرخی از کتـب به لحـاظ ظاهـر دارای مسـتندات 
تاریخی و استـنادهای دقیق اسـت، گفـت: در حالی که 
با ارجاع، مستندات ربطی به توضیحات نداشته و تئوری 

روی هوا است.
وی خاطرنشان کرد: بـرای نمـونه مدرسی طـباطـبایی در 
ارجاع کتب خود مدارک را به نادرست ترین روش ممکن 

استفاده کرده است.
این نویسنده در پایا ن این نشست عنوان کرد: تقطیع ها به 
قدری است که هر مطلبی  که می بینم به فکر تحقیق در 

مورد آن می شوم.
برگرفته از صدای زنجان

موسسه ی مشکات  زنجان میزبان مقداد نبوی بود

در دفاتر خدمات قضایی چه  می گذرد ؟
روز پنجشنبه پیرو مشاهده نظریه کارشناسی، جهت اصلاح 
یک عدد اشتباه در نظریه کارشناسی، با کارشناس مربوطه 
تماس می گیرم. ایشان ضمن قبول اشتباه می گوید چون 
کارشناسی ابلاغ شده دیگر نمی توانم اصلاحاتی انجام بدهم، 
می گوید  ،درخواست  کارشناسی سه نفره بدهید!  می گویم 
همه مفاد را قبول دارم و آن مورد هم اشتباه سهوی یا تایپی 
جنابعالی است چرا باید هزینه ی کارشناسی سه نفره بدهم 
و مدت ها منتظر نتیجه ی آن بمانم؟  نمی شد به سادگی 
قبل از ارسال آن به دادگاه ،حداقل برای رویت طرفین 
ارسال  می کردید ؟ می گوید از قاضی بخواهید تا بابت آن 

از کارشناس توضیح و تصحیح بخواهد .
 صبح پنج شنبه راهی دادگستری می شوم، نگهبان مانع می 
شود و می گوید باید از دفاتر خدمات قضایی وقت بگیرید ! 
با کلی صحبت و نشان دادن مدارک، قانع می شود که اجازه 

ورود بدهد.
به شعبه ی مربوطه مراجعه می کنم، دو خانم بیکار نشسته اند، 
عین  درخواست کارشناس را مطرح می کنم، می گویند 
نمی شود، پرونده ی فیزیکی نداریم ، باید از طریق دفاتر 
را  آن  نمایید. می گویم هزینه ی  اقدام  خدمات قضایی 
می پردازم، امکان ندارد خودتان به سیستم وارد شده و یک 

خط درخواست بنده را ثبت کنید، می گویند  امکان پذیر 
نیست !

 راهی دفتـر خدمات قضـایی می شوم، نمی دانـم  بقیـه ی 
مراجعه کنندگان از چه ساعتی در صف ایستاده اند، به دستور 
یکی از آنها وقت می گیرم، اما چون صف طولانی است 
ترجیح می دهم بعد از انجام سایر امورات شخصی مراجعه 
کنم، به خودم می گویم در تمام دنیا خدمات الکترونیکی باعث 
آسایش شهروندان شده، اما ظاهراً در ایران برعکس است، به 
جای اینکه این کار را بتوانم در عرض چند ثانیه از طریق رایانه 
شخصی انجام دهم، باید ساعت ها در انتظار باشم و معلوم 
نیست چه قدر هم هزینه تحمیل خواهد شد ؟ عجیب نیست 

، ظاهراً ملت متفاوتی هستیم !
بعد از بازگشت، دفتر شلوغ شده است، حالا 3۷ نفر در 
یک ساختمان کوچک منتظر هستند تا نوبت شان برسد  و 
۴ کارمند کارشان را راه بیندازند!  البته تردد هم از درب زیاد 
است، نمی فهمم برای چیست ؟ طبعاً ساختمان و صندلی ها 
گنجایش این همه مراجعه کننده را ندارد و اکثراً سرپا 

ایستاده اند و بنده هم منتظر می مانم تا نوبتم برسد .
بعد از رسیدن نوبتم، خانم متصدی می گوید درخواست خود 
را ببرید مغازه ی کناری  تایپ و پرینت کنید تا رسیدگی کنم، 

می گویم فقط یک یا حداکثر دو خط است و خوش خط 
نوشته ام، می گوید فرقی ندارد من فرصت تایپ ندارم و باید 
تایپی باشد تا نرم افزار آن را بخواند ! یعنی این دفتر هم ظاهراً 
شعبه های  جانبی دیگری ایجاد کرده تا وقت و هزینه ی 

بیشتری بر مردم تحمیل شود .
با دستور رئیس قانع می شود کار را انجام دهد اما برای نشان 
دادن عدم رضایت می گوید وقت ندارم باید منتظر بمانید! 

فرصتی می شود تا گفتار و رفتار اطرافیان را رصد کنم .
 یکی از مراجعه کنندگان می گوید حدود ۴۵ روز پیش ، 
درخواستی از این دفتر فرستاده ام، اما به جای کلمه ی ابهر، 
خرم دره نوشته شده، امروز دوباره آمده ام قبول کرده اند اشتباه 
خودشان است، اما باید  بیش از پانصد هزار تومان پرداخت 
کنم و مهم تر اینکه دوباره ۴۵ روز باید منتظر بمانم !  گفتم 
خوشبختانه آنچه در این کشور ارزش ندارد وقت است !  
مسئولی هم قرار نیست بابت  اشتباهش هزینه  بپردازد !دو 
نفر در انتظار این هستند که به یک سارق رضایت بدهند، 
می گویم اموال تان را پس گرفتید؟ با خنده می گویند خیر، 
برای رضایت از صبح اینجا علاف هستیم و مبلغی را هم باید 

برای این کار بپردازیم !
خلاصه اینکه مردم برای یکسری امورات جزیی درگیر 

یکسری حاشیه ها شده اند که به شدت باعث  نارضایتی 
شده است .

» قوه قضاییه ملجاء و پناه گاه ملت مظلوم و ستمدیده است «  
نمی دانم به چه منظوری این بنر را چسبانده اند، آیا این ملت 

مظلوم از همین سیستم ناکارآمد ستم نمی بیند !؟
در  می کنم،  مراجعه  قضایی  خدمات  دفتر  رییس  به 
محاصره ی مراجعه کنندگان است، می گویم می خواهم 
بابت این معضل  یک مطلبی بنویسم ، نظری ندارید تا مردم 
خلاصی یابند؟ با یک پوزخند می گوید این مختص ابهر 
نیست، همه جای کشور همین است، مگر مسئولین خبر 
ندارند که شما بنویسید تا خبردار شوند! می گویم حالا که 
کارمندان دادگستری مراجعات کمی دارند، نمی شود بخشی 
از کارها در محل دادگستری انجام شود تا از ترافیک اینجا 
کاسته شود؟ جواب نمی دهد.به نظرم ایشان نقشی برای  
مطبوعات قائل نیست !  یکی از مراجعه کنندگان جهت 
خود شیرینی می گوید خودتان را خسته نکنید، کمی صبر 
کنید تا کارتان راه بیفتد !مسئولین عزیز، خلاصه اینکه ، اگر 
نمی توانید مشکلات  مردم  را با اندکی تأمل و  فکرکردن 
حل کنید، حداقل تعداد نفرات و دفاتر را زیاد کنید تا  مردم 

کمتر در صف بایستند!

جعفر  محمدی


